
Tak jakou hodnotu bodu budeme mít v příštím roce ?  

Podařilo se prosadit návrh hodnoty 1,34Kč/ 1bod pro ambulantní psychiatry po prvních 
třech kolech Dohodovacích řízení poskytovatelů ambulantní zdravotní péče pro rok 2024. 

 

Milé kolegyně, milí kolegové.  

Tento rok jsem se zúčastnila Dohodovacího řízení pro úhradu zdravotní péče pro ambulantní 
specialisty pro rok 2024.  Jako ambulující řadový psychiatr musím každý rok zaslat jednomu 
právnímu subjektu plnou moc, aby mne v tomto jednání zastoupil. Konkrétně mohu vybírat: 
Českou lékařskou komoru o.s., SAS ( dr Jojko) a Ambulantní Psychiatrii z.s.  Musím  přiznat, 
že  když se objevili zástupci přímo z našich řad, ihned jsem jim poslala svoji plnou moc pro 
toto zastupování ( přeci nepůjdou proti sobě, hlavně budou mít na zřeteli svůj zájem…a tedy 
i můj). 

Letos jsem zaměřila více pozornost na dění v našem oboru, stala jsem se i signatářkou hnutí 
HOP a byla jsem vybrána pro zastupování právního samostatného subjektu Ambulantní 
psychiatrie zapsaný spolek. (Odborná společnost totiž nemůže být členem tohoto jednání a 
tak ani nesmí do něj zasahovat. ) Tady bych velmi poděkovala všem, kteří nám dali důvěru a 
poslali pnou moc pro zastupování. Bez nich by to nešlo.  

Vlastní jednání pro mne bylo naprosto nové. I protokol a postupy. Před prvním kolem, tedy 
před první schůzkou, která se konala v budově ČLK ČR,  měl i proslov  dr Kubek, který 
hodnotil současnou situaci. Musela jsem se naučit celý systém bodového odměňování,  
argumentaci při předchozích jednání, ale i minulou  konfrontaci s pojišťovnami, a pak 
vytvořit novou strategii. Vždyť zatím vždy v konečném hlasování v minulých letech jsme byli 
v rámci segmentu Ambulantních specialistů přehlasováni. 

AP z.s.. zvolilo nový postup : před vlastním jednáním jsme oslovili zástupce dětské a 
dorostové psychiatrie a předložili jsme jim návrh vytvoření  společného celku – tzv 
Psychosegmentu. Vycházíme ze skutečnosti, že dětská psychiatrie je v současnosti naprosto 
v katastrofickém stavu, jejich problém, který nezavinili, se přelévá postupně do našeho 
oboru. Konkrétně se jedná o pacienty dorostence, které se pomalu pod tlakem učíme brát do 
naší péče. Přitom všichni vidíme, že i nám se zvedá vlna našich pacientů, které nemůžeme 
včas ošetřit. Taky náš návrh spolupráce vychází ze skutečnosti, že naše obory jsou si velmi 
blízké, předatestační příprava lékařů je do určité doby stejná. A hlavně : problémy našich 
oborů nemůžeme řešit sami, osamoceně. Je nutné se spojit, je nutné se domluvit na 
společném řešení situace, je nutné spolupracovat. A vzhledem k situaci, že současné 
hodnoty bodů jsou velmi rozdílné ( 1,12 kontra 1,34 ), navrhli jsme kolegům 
pedopsychiatrům následující postup : prosazování stejné hodnoty bodů našich oborů, a 
následně u nich  větší bonifikaci bodu  ( kterou už v jisté míře mají a kterou budeme dále 
podporovat). Naše jednání nesměřovalo pouze k hodnotě bodu, chtěli jsme zahájit i 
vzájemnou podporu obou oborů při všech jiných jednání, s cílem zviditelnit, pojmenovat a 
řešit situaci v našich oborech. Bohužel, naši kolegové striktně odmítli společnou hodnotu 
bodu pro psychiatry pro dospělé a pedopsychiatry. Opět bych tady chtěla apelovat na jejich 



zástupce ve všech společnostech (tedy pokud si tento článek přečtou). Držme soudržnost 
našich oborů, nerozdělujme se, nevrážejme si mezi sebe klín rozdílnou hodnotou bodu 
s argumentací, že práce jednoho oboru je náročnější. Náročná je práce obou oborů, je 
naprosto odlišně psychicky zatěžující než práce somatických lékařů, máme i jiné hodnocení 
principu odměňování (nemáme přístroje – my jsme ten přístroj).  Proto chtějme                    
tzv „ odskočit “ s hodnotou bodu od somatických lékařů ( vždyť dokonce nyní jsme ve 
výsledném výpočtu byli pod některými kolegy somatiky !) Nechceme se separovat od 
somatických oborů, jsme taky lékaři, ale jsme jiní lékaři. Naprosto podporujeme 
pedopsychiatry v jejich následné bonifikaci odměny a pokud chtějí větší hodnotu bodu, je 
možné žádat zvýšení těchto bonifikací. Tyto bonifikace už v mají. My ne. Vždy ve všech svých 
vystupování a jednání, jsem proklamovala jednotu a soudržnost všech, kdo tvoří ten řetěz 
zdravotní péče.  

Nyní tedy při třetím kole dohodovacího řízení (24.5.2023 ) byla stanovena hodnota bodu pro 
somatické lékaře: 1,14 Kč/bod, pro psychiatry pro dospělé 305: 1,34 Kč/bod, pro odbornost 
306: 1,45Kč/bod. Bylo to poprvé, kdy se podařilo přesvědčit poskytovatele ambulantní 
zdravotní péče, že naše obory jsou podhodnocené vzhledem k náročnosti psychické zátěže. 
S velkou podporou zástupců lékařské komory v konečném hlasování všech odborností nikdo 
nebyl proti našim návrhům. 

Nyní tento návrh, který vytvořili poskytovatelé zdravotní péče, bude odeslán k prostudování 
zdravotním pojišťovnám a pak bude následné vyjednávání se všemi zdravotními 
pojišťovnami. Vzhledem k současné situaci, kdy ze zákona máme i nárokovatelnou valorizaci 
bodu podle míry současné inflace, která  následně zvýší ještě navrhované hodnoty bodů, je 
velký předpoklad, že nedojde ke shodě se zdravotními pojišťovnami a bude rozhodovat 
ministerstvo. A tam se naprosto jasně ukáže, jestli ministerstvo podpoří psychiatry, jestli je 
nechá „ odskočit “ od somatických lékařů, jestli všechna ta vyjáření, které teď proběhly 
v tisku, myslí vážně. 

Pozitívní je, že pokud se nám podařilo prosadit současný návrh, došlo k výraznému posunu 
v podpoře ze strany  všech subjektů tohoto jednání a už příští rok by se mělo začít pracovat 
s versí opět s touto hodnotou bodu… 

Milé kolegyně a kolegové, držte sobě i nám palce! 

MUDr Dagmar Nováková 

29.05.2023 

 


